

To honour, dedicate & interpret the military history of Northwestern Alberta.



Veterans Memorial Gardens + Interpretive Centre

10121-93 St

Grande Prairie AB T8V 1Y1

(780) 933-0182

www.veteransmemorialgardens.com

Our Committee's Vision

Statement:

A Commemorative Garden
Connecting Community

Our Committee's Mission

Statement:

To honour, dedicate & interpret
the military history of
Northwestern Alberta.



Indigenous
Veterans Day
Its history

Ôma ohci simâkanisihkân-askiy kîsikahk

Nehiyâwak simâkanisihkân-askiy asê-
mâmitonêyihcikêwln

Ispih kêkâ-nîsitanaw nîso-kêkâ-
mitâhtomitanaw askîwan, ekote Ottawa,
mîcet nehiyâwak simâkanisihkân-askiy asê-
mâmitonêyihcikêwln kîkihci-mâmwapiwak
ôsam eteyitâmwak poko asînowak
kakiskitâw tânsîsi nâpêhkâsowiîniwak
kâkînohtinckecik kîkway kâkîmekitâw taskoc
ostêsimâwasinahikan aspahâkêmwina
pâmiyès kâkînohtinckecik.

kîsinâc, kâkîpekîwetâw mîcet namoya
pakitonewak kakîtohtetâw ohtâwina osâm
ehatâwiketâw ostêsimâwasinahikan
aspahâkêmwina kakînowasônîkêtâw.
cîhkêyîhtâkwan kakiskisihk mîcet
kakînohtinckecik âhkosiwin kîkâtinamowak
namoya kweyask kîmamitoneytamowak, ahtiht
wansinowak, namoya okac kawapamacik
kîtwâm.

Ôma kâkakwe macîtâw simâkanisihkân-askiy
kîsikahk Randi Susanne Gage
simâkanisihkân-askiy, kîteyitam poko ayisîwak
kiskisototâkêwak ekonikihk
kâkînohtinckecik simâkanisihkân-askiy. Ôma
kîsikâw kanohte ayatâw natawêyîhtamwak

okihk kâkînohtinckecik ka-acimotâw kîkwâyi
ekohta kâkî-ehispayahk isi ayisînowak ekote
kâwîkitâw kâkîke kâkiskisitâw. Ascimîna
kînatawêyîhtamwak wîstawâw kakiskisitâw
kakiyâw kâkîspayihk ekote kakînohtinckecik.

MLA's George Hicks and Eric Robinson
kîtohtatâwew masinahikan ekote Manitoba.
Ôma Nehiyâwak simâkanisihkân-askiy kîsikâw
ôta kâyâhk isi ayisînowak kakîke
kakiskisitâw okihk Nehiyâwak
simâkanisihkân-askiyak kâkîmaskâwisihtâw
ekote kâkînohtinckecik.

Indigenous Veterans Day History

In 1992, in Ottawa, there was a significant gathering of Indigenous Veterans who recognized the need to establish a day to honour our Indigenous war veterans. These brave individuals had made sacrifices, including giving up their treaty rights, to join the armed forces. Unfortunately, upon returning, many were expelled from their own communities as they had become a part of the broader society. It is important to acknowledge that many of them suffered from post-traumatic stress disorder (PTSD), and some simply disappeared into society in various ways.

This effort to establish Indigenous Veterans Day was led by Founder & Veteran Randi Susanne Gage, who passionately believed it was time to create a day dedicated to honouring these veterans. This day would serve as an opportunity to remember and reflect on their experiences, to share their stories, and to preserve their history within their home communities. Equally important, it would also allow them to participate in Remembrance Day Ceremonies.

MLA's George Hicks and Eric Robinson played a pivotal role by tabling the document in Manitoba.

Indigenous Veterans Day stands as a testament to the resilience and commitment of Indigenous war veterans, ensuring that their contributions and sacrifices are never forgotten.



Randi Susanne Gage
Indigenous Veteran and Founder,
Indigenous Veterans Day

L'histoire de la Journée des Anciens Combattants Autochtones

En 1992 à Ottawa, il y a eu un rassemblement important de vétérans autochtones, qui ont reconnu le besoin de consacrer une journée pour honorer nos anciens combattants autochtones. Ces individus très courageux ont fait tellement de sacrifices, y compris le renoncement de leurs droits issus de traités afin de s'enrôler dans les forces armées. Malheureusement, lors de leur retour, plusieurs ont été expulsés de leur propre communauté, parce qu'ils étaient devenus membres de la société au sens large. Il est important de reconnaître qu'un bon nombre d'entre eux ont souffert du trouble de stress post-traumatique (TSPT), jusqu'à tel point que certains ont tout simplement disparu au sein de la société.

Cet effort, visant à établir la Journée des anciens combattants autochtones, a été établi par la fondatrice et vétéran Randi Susanne Gage ; elle croyait passionnément qu'il était temps de créer une journée dédiée à honorer ces anciens combattants. Cette journée offrirait l'occasion pour nous tous de nous souvenir de leurs expériences et par la suite d'y réfléchir, ainsi que de partager leurs histoires et de préserver celles-ci au sein de leurs communautés d'origine. D'autant plus, il est important de noter que cela leur permettrait également de participer aux cérémonies du Jour du Souvenir.

Les membres de l'Assemblée législative George Hicks et Eric Robinson ont joué un rôle central en déposant le document au Manitoba. La journée des anciens combattants autochtones témoigne de la résilience et de l'engagement des anciens combattants autochtones, en s'assurant à ce que leurs contributions et leurs sacrifices ne soient jamais oubliés.



Veterans Affairs
Canada

Anciens Combattants
Canada